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Waterleidingnet  -  Asbestcementbuizen

Een uitzending van het programma ‘Investigation’ op RTBF (26 januari 2022) toonde aan 
dat er in het Waalse waterleidingnetwerk zo’n 3000 kilometer aan asbestcementbuizen 
zit. In Vlaanderen zou dat gaan over 18.000 kilometer. Op zich is dat geen probleem 
zolang de vezels niet in het water terechtkomen. Door slijtage en breuken kan het echter 
zijn dat er wel vezels in het water terechtkomen. Dat bleek uit de reportage op de 
Waalse openbare omroep, wat voor veel bezorgdheid zorgt bij bevolking en lokale 
besturen.

De asbestcementbuizen werden in het leidingennet geïnstalleerd in de periode van net na 
WO II tot in de jaren negentig, toen een verbod op het gebruik ervan werd ingevoerd. 
Sommige van die buizen zijn intussen dus al redelijk oud, wat ze soms vatbaar maakt 
voor scheuren en breuken.

Over asbestvezels in de lucht bestaat meer dan voldoende wetenschappelijk bewijs dat 
het inademen ervan in oorzakelijk verband staat met kankers aan de luchtwegen. Voor 
het inslikken van asbestvezels bestaat dergelijk wetenschappelijk bewijs (nog) niet. Toch 
zijn er recente studies in Italië (2017) die het signaal geven dat het verband met kankers 
in het spijsverteringsstelsel wellicht onderschat wordt. Het Franse agentschap voor de 
veiligheid van voeding, milieu en werkomstandigheden ANSES heeft in 2021 een 
volledige analyse gemaakt van alle bestaande wetenschappelijke studies en analyses 
over de gevolgen van het inslikken van asbestvezels bij mensen en dieren. Op basis van 
deze analyses kwam het ANSES tot het besluit dat er geen robuust bewijs bestaat voor 
het al of niet bestaan van een verband tussen het inslikken van asbestvezels en kankers 
of aandoeningen in spijsverteringsorganen. Met andere woorden, men weet het niet 
100% zeker.

Toch wijst het ANSES op (recente) signalen voor een mogelijk verband. Daarom beveelt 
het ook aan om - op grond van het voorzichtigheidsprincipe - het drinkwater (dat we ook 
gebruiken om te koken, wassen, strijken, als ingrediënt, …) regelmatig te testen op de 
aanwezigheid van asbestvezels, en ook om bij vaststelling van breuken of barsten van 
asbestcementbuizen, die zo snel mogelijk te vervangen om onnodige blootstelling te 
voorkomen.

We kunnen ons dus afvragen of de tijd niet stilaan rijp is om die buizen gericht te 
controleren en waar nodig te vervangen. Er moet helemaal geen paniek gezaaid worden, 
maar op die manier zouden toekomstige risico’s voorkomen kunnen worden.

Deze problematiek kwam al eens aan bod tijdens een commissiezitting op 5 mei 2015, en 
dit naar aanleiding van een artikel in EOS magazine, dat toen wees op het bestaan van 
zo’n 19.000 kilometer asbestcementbuizen in de Vlaamse ondergrond. Er werden aan 

https://www.vlaamsparlement.be/nl/parlementair-werk/commissies/commissievergaderingen/976927/verslag/978705


voormalig bevoegd minister Joke Schauvliege toen vragen gesteld over het effect 
daarvan op de volksgezondheid.

Toen waren er nog geen asbestvezels aangetroffen in het leidingwater, maar de 
uitzending op RTBF toont aan dat dit, alvast in Wallonië, wel al het geval is. Het valt te 
verwachten dat de situatie in Vlaanderen, waar zes keer meer van die buizen liggen, 
navenant zal zijn. De situatie is vandaag de dag dus concreter dan toen. Het is tevens 
een feit dat de strijd tegen asbest heel belangrijk is voor deze Vlaamse Regering.

1. Bestaat er een mapping van de aanwezigheid van asbestcementbuizen in het 
drinkwaterstelsel voor de verschillende Vlaamse gemeenten? Zijn de betrokken 
burgemeesters hiervan op de hoogte?

2. Wordt het drinkwater in Vlaanderen regelmatig getest op de aanwezigheid van 
asbestvezels? 

a) Zo ja, heeft men weet van (hoge) concentraties van asbestvezels in bepaalde 
gemeenten? Werden de burgemeesters hiervan ingelicht?

b) Zo niet, waarom voert men geen regelmatige controle in op de aanwezigheid van 
asbestvezels in het drinkwater (zoals aanbevolen door onder meer het ANSES) 
zodat men maatregelen kan nemen en de bevolking kan inlichten?

c) Kan met het kabinet van de federale minister van Volksgezondheid, belast met 
de omzetting van de Drinkwaterrichtlijn, onderhandeld worden om asbest in 
België op te nemen op de lijst van (zorgwekkende) substanties waarop het 
drinkwater moet worden getest?

3. Bestaan er technieken of filters zodat de consument de - eventueel aanwezige - 
asbestvezels uit het kraantjeswater kan filteren? Wordt de consument hierover 
geïnformeerd?

4. Als er lekken worden vastgesteld in asbestcementen buizen, worden die dan 
onmiddellijk vervangen? 

a) Worden de gemeente en de bevolking hiervan ingelicht?

b) Moeten in dergelijk geval geen aanbevelingen gegeven worden aan zwangere 
vrouwen en jonge kinderen om de consumptie van leidingwater te vermijden?

5. In het kader van het Vlaamse beleid om alle asbest te verwijderen, welke prioriteit 
krijgen de waterleidingbuizen hierin? 

a) Wanneer zouden alle asbestbuizen in het drinkwaternetwerk verwijderd zijn?

b) Bestaat de mogelijkheid het verwijderen van asbestcementbuizen uit het 
waterleidingnetwerk te versnellen (gezien de potentieel exponentiële 
blootstelling)?

6. Het gaat om meerdere duizenden kilometers asbestbuizen.

a) Wat gebeurt hiermee na verwijdering? 

b) Is er voldoende capaciteit om ze te verwerken?

c) Kan een gedeelte ervan worden gerecycleerd?

d) Voormalig bevoegd minister Joke Schauvliege zou hierover een studie laten 
uitvoeren.

Zijn de resultaten hiervan bekend?
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ANTWOORD
op vraag nr. 676 van 7 april 2022
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1. De waterbedrijven houden een overzicht van de aanwezige asbestcementbuizen bij in 
hun GIS systemen. Informatie is publiek beschikbaar via het benchmarkrapport 
Assetmanagement van KPMG in 2018, zie pagina 45 figuur 6.
Specifieke communicatie hierover naar de verschillende burgemeesters is niet 
voorzien. 

2. a) Al in 2015 gebeurde een eerste verkennend onderzoek door de waterbedrijven in 
opdracht van de VMM. Dit rapport vindt u via deze link:  
https://www.vmm.be/publicaties/asbest-in-drinkwater-evaluatie-en-opvolging-in-
2015
In overleg met de waterbedrijven werd in 2015 beslist om asbest structureel op te 
volgen. Hierbij werd afgesproken dat de waterbedrijven asbest om de twee jaar 
operationeel opvolgen in het waternetwerk, rekening houdend met de 
eigenschappen van het water en de aanwezigheid van asbestcementleidingen. Die 
resultaten van de laatste metingen zijn te vinden in het rapport Kwaliteit van het 
Drinkwater - 2019 vanafpagina 80. Op de locaties gemeten in 2015, 2017 en 2019 
werden geen asbestvezels boven de rapporteringsgrens vastgesteld.
De burgemeesters zijn niet specifiek ingelicht omdat er geen asbestvezels zijn 
vastgesteld. Zij zijn indirect wel op de hoogte via de publicatie van het rapport 
Kwaliteit van het Drinkwater, en als vennoot van het waterbedrijf.  

b) Niet van toepassing, er worden wel controles gedaan op de aanwezigheid van 
asbestvezels.

c) Naar aanleiding van opmaak van de Europese Drinkwaterrichtlijn 2020/2184 gaf de 
Wereldgezondheidsorganisatie (WGO) in opdracht van de Europese Commissie 
advies over de lijst van de parameter en de parameterwaarde (bijlage 1 van de 
drinkwaterrichtlijn). Onderdeel hiervan was dat de WGO nieuwe parameters 
voorstelde voor opname in bijlage 1. Asbest was één van de parameters die de 
WGO evalueerde.
De WGO voerde een gedetailleerde beoordeling uit van de mogelijke 
gezondheidseffecten van asbestvezels in drinkwater. Op basis van deze evaluatie 
werd beslist om asbest niet op te nemen in bijlage 1 van de Europese 
Drinkwaterrichtlijn.
Vlaanderen is bevoegd voor het omzetten van de Europese Drinkwater-richtlijn voor 
wat betreft de openbare drinkwatervoorziening. 
De Vlaamse administraties bevoegd voor het drinkwaterbeleid (VMM en het 
Agentschap Zorg & Gezondheid) hebben de bevindingen van de WGO gevolgd. Hun 
voorstel is om – net zoals de Europese richtlijn – asbest niet op te nemen in de 
bijlage 1. Een risico-identificatie en risicobeheer van bron tot kraan staat centraal 
in de nieuwe Europese drinkwaterwetgeving en werd reeds in Vlaanderen jaren 
terug in de wetgeving verankerd. De afspraken tussen de waterbedrijven en de 
bevoegde entiteiten rond de monitoring van asbest in het water bestemd voor 
menselijke consumptie (drinkwater) (zie antwoord 2a) blijven gelden en worden 
bijgestuurd op basis van de uitkomst van het risicobeheer. 

https://www.aquaflanders.be/public/downloads/AquaFlanders-Finaal-rapport-Asset-Management.pdf
https://www.aquaflanders.be/public/downloads/AquaFlanders-Finaal-rapport-Asset-Management.pdf
https://www.vmm.be/publicaties/asbest-in-drinkwater-evaluatie-en-opvolging-in-2015
https://www.vmm.be/publicaties/asbest-in-drinkwater-evaluatie-en-opvolging-in-2015
https://www.vmm.be/publicaties/kwaliteit-van-het-drinkwater-in-2019
https://www.vmm.be/publicaties/kwaliteit-van-het-drinkwater-in-2019


Bepaalde technieken zoals omgekeerde osmose en actiefkoolfiltratie kunnen 
asbestvezels verwijderen uit drinkwater. Aangezien er in de monitoringscampagne 
van de waterbedrijven geen asbestvezels vastgesteld worden, is een specifieke 
communicatie hierover naar de consumenten niet noodzakelijk.  

4. Niet alle asbestcementen buizen met een vastgesteld lek worden systematisch 
vervangen. Op basis van verschillende parameters wordt beslist of de lekkende leiding 
vervangen wordt. Meer duiding hierover in het benchmarkrapport Assetmanagement 
opgemaakt door KPMG (2018) in opdracht van AquaFlanders. 

a) Werk aan drinkwaterleidingen in het openbaar domein worden volgens het GIPOD 
decreet gecommuniceerd. De werken zijn raadpleegbaar via geopunt. Via geopunt 
zijn de bevolking en de burgemeester op de hoogte van de werken.  
Herstellingswerken voor leidingbreuken kunnen moeilijk op voorhand worden 
aangekondigd, maar het informeren van omwonenden wordt in regel voorzien. 

b) Na herstellingswerken aan de waterleidingen wordt het leidingwerk voor de 
herindienstname eerst grondig gespoeld. Deze spoeling wordt voldoende geacht om 
de risico’s op het eventueel aanwezig zijn van asbestvezels in het netwerk maximaal 
te beperken. Bijkomende communicatie en het geven van aanbevelingen zijn dan 
ook niet nodig. 

5. In het asbestafbouwplan van OVAM, is de verplichting tot afbouw opgelegd voor 
openbare infrastructuren maar waarbij ondergrondse leidingen omwille van het lage 
risico werden uitgesloten en als niet prioritair worden beschouwd. 

a) In Vlaanderen wordt gestreefd naar een asbestvrije leefomgeving tegen 2040 
waarbij prioritair wordt ingezet op de bewezen schadelijke blootstellingen van 
asbest (m.n. inhalatieblootstellingen waarvan de gezondheidsrisico's voldoende 
onderzocht en bevestigd zijn door wetenschappelijk onderzoek). Ondergrondse 
nutsinfrastructuur zoals asbestcementen drinkwaterleidingen vallen buiten de scope 
van het asbestafbouwbeleid. De drinkwaterbedrijven hanteren een gericht 
uitfaseringsbeleid om stelselmatig asbestcementen drinkwaterleidingen buiten 
gebruik te stellen en te vervangen.

b) De drinkwaterbedrijven volgen een gericht uitfaseringsbeleid maar zoals eerder 
vermeld, is er volgens de heersende inzichten en consensus geen noodzaak tot 
versnelling vanuit gezondheids-risico. Het gaat om meerdere duizenden kilometers 
asbestbuizen. En om de hinder voor lokale bewoners en handelaars minimaal te 
houden is een goede inplanning, afgestemd op andere werken in deze tracés 
noodzakelijk.

6. a) Net zoals ander asbestcementafval wordt het gestort op daartoe vergunde 
stortplaatsen categorie 1 of 2.

b) Het jaarlijkse tonnage aan asbestcementen buizen dat vrijkomt om te storten is 
verwaarloosbaar ten opzichte van de totale hoeveelheid asbestcementafval dat 
jaarlijks gestort wordt. Het heeft dus geen impact op de stortcapaciteit.

c) De laatste jaren waren in verschillende landen pilootprojecten die via een 
innovatieve techniek asbestcementafval trachten te verwerken tot asbestvrije 
grondstof. Geen van deze projecten zijn al voldoende bewezen en robuust om een 
alternatief te bieden voor het storten. Uiteraard volgt de OVAM de ontwikkelingen 
hiervan op en zullen opportuniteiten zeker aangegrepen worden om in voorkomend 
geval een alternatief voor het storten te faciliteren in Vlaanderen. 

https://www.aquaflanders.be/public/downloads/AquaFlanders-Finaal-rapport-Asset-Management.pdf


d) Deze studie uit 2016 uitgevoerd in opdracht van de OVAM screende toen de state-
of-the-art van dergelijke innovatieve projecten al dan niet in labofase of als 
pilootinstallatie. In de daaropvolgende jaren kwamen er verschillende nieuwe 
initiatieven die ook aan bod kwamen in een Nederlandse studie uit 2018 waaraan 
de OVAM meewerkte. Er werden ook Relance-middelen vrijgemaakt om via calls 
binnen het project Vlaamse Recyclehub innovatieve investeringen in Vlaanderen 
rond verwerking van asbestafval aan te moedigen. In de call van 2021 ontving de 
OVAM geen concrete inschrijvingsdossiers. Een nieuwe call is voorzien tegen de 
zomer van 2022.


